
Ч О Р Н О Б И Л Ь С Ь К А  А Е С ; П Р О Б Л Е М И  Т А  П Е Р С П Е К Т И В И

З ЛІТА позаминулого року 
енергоблок № 1 Чорнобильсь
кої АЕС без поспіху, але впев
нено просувається шляхом 
реалізації ідеї, яка в народі 
одержала назву «зеленої га
лявини». Щоправда для того, 
аби подолати жаданий для 
екологів і грінпісівської гро
мадськості шлях, знадоблять
ся десятиріччя; ідея галявини 
на ділі виявиться швидше ме
тафорою, бо існує чимало ва
ріантів перетворення об’єктів 
атомної енергетики, які від
працювали своє; і наступне 
покоління, швидше за все, са
мо обере найбільш симпатич
ний йому варіант.

Серед багатьох масштаб
них проектів, що здійснюють
ся нині на проммайданчику 
Чорнобильської АЕС, проект 
DDD (Ді-Ді-ДІ), пов'язаний з 
початком припинення експлу
атації енергоблока № 1, зда
ється, не вражає з погляду йо
го фінансування. Однак усі 
підготовчі до закриття заходи, 
як-от: спорудження промис
лово-опалювальної котельні, 
сховища відпрацьованого 
ядерного палива (СВЯП-2), 
заводів з переробки рідких і 
твердих відходів та інших 
об'єктів —  так чи інак пов'яза
ні з вирішенням складного 
завдання припинення експлу
атації чорнобильських блоків.

Отже, DDD. Аби не збити
ся на манівці в лабіринтах цієї 
абревіатури і всього, що кри
ється за нею, запрошую у гіди- 
співрозмовники Валерія Сейду
—  головного спеціаліста служ
би міжнародних проектів та 
зняття з експлуатації Чорно
бильської АЕС, керівника про
екту. Спочатку прошу його роз
крити таємницю трьох Ді. Як 
виявилось, вона менш загад
кова, ніж таємниця трьох карт 
у «Піковій дамі». DDD у повно
му перекладі означає припи
нення експлуатації, дезактива
цію і зняття з експлуатації 
енергоблока № 1. Просто ви
мовити, та непросто виконати.

—  Спільний українсько- 
американський проект здійс
нюється в межах Міжнародної 
програми з ядерної безпеки 
США (так звана Ліссабонська 
ініціатива), —  каже Валерій 
Олександрович. —  Фінансує 
його департамент енергетики 
Сполучених Штатів. Бюджет 
перевищує три з половиною 
мільйона доларів. Від нашої 
країни в проекті беруть участь 
Чорнобильська станція та 
Славутицька лабораторія між

народних досліджень і техно
логій, з американського боку
—  Тихоокеанська північно-за- 
хідна національна лаборато
рія. Працювати ми розпочали 
в липні 1997 року. Проект у ча
сі розрахований до січня 2000 
року. Тривають переговори 
про продовження терміну...

Як повідомив співрозмов
ник, DDD передбачає чотири 
напрями робіт: розроблення 
плану дослідження характе
ристик водойми-охолоджува- 
ча, програми припинення екс
плуатації енергоблока № 1, 
керівництва з якості для ета
пу припинення експлуатації 
блоків ЧАЕС, плану проведен

ня комплексного інженерного 
та радіаційного обстеження 
блока № 1 (КІРО) і, власне, ви
конання цього обстеження.
—  Я к  в т іл ю є т ь с я  п р о 
ект?  —  цікавлюсь у В. Сейди.

—  Більшу частину завдан
ня виконано. Зокрема, роз
роблено план стосовно во- 
дойми-охолоджувача. Але по
тім роботи в цьому напрямі, на 
жаль, призупинились, бо аме
риканська сторона не береть
ся їх далі фінансувати...
—  Невже доведеться зупи
нитись напівдорозі? Хоча  
навіть до половини ш ля
ху, ой, як далеко...

— Все одно намічене до-
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ведеться виконувати. Але вже 
силами однієї України.
—  Це ми  —  про один нап
р я м  робіт . А  як р у х  в ін
ших?

—  Уже розроблена, узгод
жена з усіма зацікавленими 
міністерствами і затверджена 
програма припинення експлу
атації. Вона —  частина комп
лекту документів, наданих на
ми Адміністрації ядерного ре
гулювання України для одер
жання дозволу на початок ета
пу припинення експлуатації 
першого енергоблока. І в 
грудні минулого року дозвіл 
було одержано. У межах про
екту розроблено керівництво

з якості на етапі припинення 
експлуатації, яке вже діє.
—  Давайте-но розберемо
ся тепер з т им, що сто
їть за абревіат урою  К І 
РО  —  планом проведення  
ком п л ексн ого  і р а д іа ц ій 
ного обстеження.

—  План КІРО розроблено і 
затверджено. Безпосередньо 
на першому блоці обстеження 
провадиться з квітня цього 
року. Ці роботи виконано біль
ше ніж на 90 відсотків. Для ви
конання спеціальних вимірю
вань було закуплено спектро
метричне обладнання. І зараз 
за результатами обстеження 
готуємо документи. На підста

ві КІРО розпочато створення 
бази даних про інженерний та 
радіаційний стан блока. З ме
тою створення такої бази аме
риканські партнери надали 
нам програмне забезпечення, 
так званий багатофункціо
нальний програмний комп
лекс управління базами даних 
STRIM. Цей комплекс був з ус
піхом використаний під час 
зняття з експлуатації ядерних 
реакторів військового призна
чення на Хендфордському

майданчику поблизу міста Річ- 
ленда у штаті Вашингтон.
—  Валерію Олександрови
ч у , р о б о т и  на п е р ш о м у  
блоці т ільки р о зп о ч и н а 
ються...

—  Зараз блок перебуває 
на етапі припинення експлуа
тації. Згідно з нормативними 
документами України це —  
заключний етап експлуатації 
установки. Його тривалість 
визначається часом, який зна
добиться для звільнення бло
ка від відпрацьованого ядер
ного палива. Доки є паливо, 
роботи із зняття з експлуатації 
не можна розпочинати.
—  А  коли ж розпочнеться  
черговий етап?

—  Процес звільнення 
першого блока від відпрацьо
ваного ядерного палива 
(ВЯП) стримується через від
сутність вільних місць у діючо
му сховищі (СВЯП). Тому блок 
буде звільнено тільки після то
го, як збудують СВЯП-2. За 
нашими оцінками, переван
таження відпрацьованого па
лива завершиться не раніше 
2004 року.

Панові Сейді свого часу 
довелося побувати в Хенфор- 
ді і самому ознайомитися з 
тим, як працюють американ

ські колеги. Нагадаю читачеві, 
що розташований на заході 
Сполучених Штатів Хенфорд 
(нині місто Річленд) був ядер
ним первістком Америки і вва
жається одним із тих місць, де 
народилася перша у світі атом
на бомба, яку в 1945 році було 
випробувано на жителях Япо
нії. Уже багато років, як Хен
форд спокутує своє ядерне 
минуле і закриває реактори. 
Цікавлюсь у співрозмовника, 
чи можна досвід американсь
ких колег застосувати в умовах 
Чорнобильської АЕС.

—  Безумовно, застосува
ти можна, —  відповідає він. —  
Американці нагромадили ве
ликий досвід. На Хенфордсь- 
кому майданчику є дев'ять ре
акторів, які на цей час зупине
ні. На них провадяться робо
ти зі зняття з експлуатації, 
причому на деяких реакторах 
колеги просунулися значно 
далі нас. Нам, наприклад, де
монстрували реактор, уже за
консервований і приведений 
до стану, в якому буде пере
бувати приблизно 50 років.
—  О го! П ів с т о л іт т я .  
Важ ко собі уяви т и . В ід 
верт о к а ж у ч и ,  я д е р н о -  
е н е р г е т и ч н ій  ест а ф ет і  
п о к о л ін ь  п р и т а м а н н а  
своєрідна екологічна оско- 
мина. Чи вистачить сил  
дістатися до «зеленої га
л я в и н и » ?  І  чи є в цьом у  
сенс? А дж е за красиву ме
тафору доведеться дуже 
дорого платити. І не вір
т уальними енергокошта-  
ми сучасності, а твердою  
валютою майбутнього.

—  У Хенфорді прагнуть га
лявини. У них є проекти того, 
як прийти до цієї мети.

Слухаючи свого співроз
мовника, пригадав недавню 
бесіду в малій конференц-залі 
Чорнобильської АЕС, учасники

якої торкнулись цієї ж пробле
ми. Скільки часу триватиме 
закриття станції і як це буде виг
лядати в кінцевому варіанті? То
ді голова Адміністрації ядерно
го регулювання України Олек
сандр Смишляєв розповів про 
радянський підхід до пробле
ми. Десять років тому, працю
ючи в московському атомному 
відомстві, він був причетний до 
створення концепції виведен
ня реакторів РБМК з експлуа
тації. В той час пропонувалося 
після видалення з реактора і 
басейнів витримки відпрацьо
ваного палива консервувати 
блоки на 35 років, а тоді вже ру
хатись далі. На сьогодні в Ук
раїні конкретну концепцію ще 
не вироблено.
—  Так, це —  мета відда
л е н а ,  — звертаюсь до 
В. Сейди. —  П о ве р н ім о ся  
ж до нагальних проблем.  
Чи знаходить ваша група 
сп ільну мову із зарубіж 
ними партнерами?

—  Мова спілкування —  ан
глійська. Мова взаєморозу
міння... Нерозуміння між нами 
просто не може виникнути. Ук
ладений контракт передбачає 
проведення певних робіт в 
конкретні терміни. Ми діємо 
за узгодженими технічними 
завданнями. Партнери не 
нав'язують свого бачення 
проблем, а просто показують: 
у них це робиться так. «Але як
що ви хочете зробити по-ін- 
шому, —  говорять вони, —  то 
жодної перешкоди нема».
—  І  все ж: наскільки пов
т орю ваний а м е р и к а н с ь 
кий ш лях? Чи потрібні в 
н а ш и х  у м о в а х  сут т єві  
корективи?

— Так. В Америці цілком 
інший стан речей. Якісь тех
нічні моменти у них можна за
позичити. Та в цілому ситуація 
у нас різниться. Ми йдемо 
приблизно в одному напрямі, 
але користуємося різними за
собами пересування. Хтось 
їде на швидкому автомобілі, 
хтось простує пішки.
—  На авто, звичайно, їде
мо не ми. Однак, хоча б ве
лосипедом їдемо?.. Д о  р е
чі, з погляду екології вель
ми ч ист ий засіб п е р е су 
вання. А втім, так ми до
говоримось і до скакунів із 
сл а в у т и ц ь к о ї  кіно-спор-  
т и вн ої  ш ко л и .. .  П р о т е ,  
іронію  —  вбік, розкажіть  
про найближчі дії на пер
шому блоці.

—  Нині ведуться перего
вори представниками інвес
тора про те, щоб включити до 
технічного завдання щодо на
шого проекту вирішення но
вих проблем. Є надія, що ро
боти на першому блоці не 
припиняться...

Згадаймо: енергоблок № 1 
Чорнобильської АЕС —  первіс
ток атомної енергетики Украї
ни. Його було підключено до 
енергосистеми країни восени 
1977 року. Перший —  старший 
брат четвертого блока і до ава- 
рії-86 має відношення, як ка
жуть серед людей, через доро- 
гу навприсядки. Але за зако
ном викривленого дзеркала 
змушений відповідати за дав
ній вчинок свого близького ро
дича, якому назавжди відмов
лено в амністії. Йому, наче осо
бі кавказької зовнішності на 
Арбаті, відмовлено у посвідці 
на проживання. 22 роки блок 
разом із Чорнобилем. Важко 
розлучатися. Та не за горами (і 
не Гором!) той час, коли дове
деться мовити: «Прощавай, 
лишайся доброю пам'яттю!»

Віктор КАПУСТА, наш кор.

ТАЄМНИЦЯ ТРЬОХ ДІ
на  тлі «зеленої галявини»
Виводячи з е к с п лу а т а ц і ї  перший енерг обло к Чор ноби льсько ї  А Е С  
і дев'ять ядерних реакторів  Х е н ф о р д с ь к о го  майданчика (штат В а 
ш ингто н) ,  фа х івці  У к р а ї н и  та С Ш А  рухаються в одному напрямі ,  
але. . .  з р і зною шви дк істю .  Читачеві добре відомо, що п ар т і ї  мо
жуть о б ' є д н у в а т и ся  в блоки .  Якщо вони — політичн і .  А чи може  
блок,  скаж ім о,  вступити до п а р т і ї ?  Так.  Якщо блок — чо рн обиль
ський,  а партія — «зел ена» .


